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Яким буде Рівне за десять ро
ків? Сьогодні за кошти місь
кого бюджету та ЄС над цим 
питанням роздумують екс
перти та міські посадовці, се
ред яких — і недавно призна
чений на посаду начальника 
управління стратегічного роз
витку та інвестицій Рівного 
Сергій Гемберг. Навесні вони 
презентують стратегію роз
витку Рівного до 2030 року. 
Яким же місто має бути, 
ми запитали у п.Гемберга.

—  Рівне буде таким, яким ми 
його зробимо. 1 ие головне — все

місто тролейбусів і прогулянкових 
зон, розумних людей 
та інтелектуальної економіки

який зміст, які емоції. Розроблений 
логотип є достатньо цікавим, але 
не до кінця наповненим змістами. 
Потрібно проводити фестивалі, 
заходи, які б  наповнили цей л о 
готип.

—  В и  б а га т о  п о д о р о ж у є т е . З 
я к и м  м іст о м  у С Ш А  чи Є вр оп і 
я с о ї і і ю р т р  РівнеР

п о т у ж н и х  п ід п р и є м с т в  на т е -  
ри тор ії м іста  чи п об л и зу  зо вс ім  
в ідки даєте?

—  Насамперед потрібно розу
міти, чи хочуть цього самі меш
канці Рівного, а чи все-таки ми 
намагатимемося зробити наше 
місто екологічно чистим. Завдяки
р.лпіїп жіааиіг ркпип  м ікп  я  м іню єт ьс.я

першу чергу, цікавить людський  
капіт ал та умови: логіст ика, 
зем ельна ділянка. Місто у нас 
дуже компактне, а тому потрібно 
мережуватися із найближчими 
територіальними громадами та 
спільно продумувати стратегії 
розвитку.

—  Х т о  м ає впр овадж увати  стра
те г ію  р о зв и т к у  Р ів н о г о : в л а д а , '  
б ізн ес чи сам і рівняни?

—  Стратегія, у першу чергу, — 
це план дій для м іської влади. 
Але має бути синергія і влади, і 
громадськості, і бізнесу, й освіти. 
Не можна лише на когось одного 
покласти відповідальність.

—  А в л а д і в д а с т ь с я  в п р о в а 
д ж у вати  стр атегію , якщ о н ав іт ь  
у п роекті, яки й  ви  р о зр о б л я єте , 
в к а з а н о , щ о у Р ів н о м у  н ееф ек 
ти вн е управлін н я м істом ?

—  Ми лише хотіли показати, 
що є куди вдосконалюватися. На 
сьогодні існує дуже багато техно
логій, які допомагають управляти 
містом. Наприклад, електронний 
документ ообіг, елементи «ро
зумного міста». На жаль, у цьому 
Рівне — не в авангарді розвитку. 
Але у чомусь іншому наша влада 
є прикладом для інших. Одна з 
основних цілей влади — сам о
вдосконалення. Якщо не будемо 
розвиватися, а деградувати, то 
програватимемо конкуренцію ін
шим містам, країнам, і наші люди і 
надалі виїжджатимуть на роботу 
деінде. Завдання влади -  зробити 
місто магнітом, який би притягу
вав людей та капітал.

—  П р о ек т  с т р а т е гіч н о го  р о з 
витку Р івн о го  до 2 0 3 0  року — це 
ун ікальн а р о зр обка чи, м о ж л и во , 
зап о зи ч ен а в інш их м іст?

—  Півтора року тому ГО «Аген
ція сталого розвитку міста» та 
міська влада подали спільну заявку 
на грант USAID, який передбачає, 
зокрема, методологічну допомогу. 
Тож, фактично, проект стратегії



залежить вш пие і пиіиил иш. попе 
має бути містом  з  європейськими 
цінностями, містом прогресивним, 
молодим, безпечним, комфортним 
для життя, містом, де мож на  
реалізувати свої таланти через 
креативність, відкритість, тех
нологічність. Це має бути місто 
середнього та малого бізнесу. До 
розробки майбутньої стратегії 
розвитку Рівного долучилися всі: і 
громадськість, і бізнес, і влада. На
разі процес — на фінальній стадії. 
Відповідно до графіка, який ми за 
твердили, у квітні-червні будуть 
фінальні громадські обговорення, 
а після цього — винесення проекту 
на голосування у міську раду.

— К ом ф ор тн е та  р озум н е м іс 
т о  — я к е  вон о?

—  Комфортне місто  —  це те, в 
якому мешканці почувалися б  у без
пеці та комфорті, під яким розу
міється і хороші інфраструктура 
та громадський транспорт, і еко
логічна та індивідуальна безпека, 
і збільшення просторів, де можна 
гуляти з дітьми, і розвиток вело- 
інфраструктури. Розумне місто 
не можна побудувати без розум
них мешканців. А тому, у першу 
чергу, увага звертається на освіту 
та на використання технологій, 
які дозволяют ь раціонально та 
ефективно ухвалювати рішення, 
використовувати ресурси. Н а
приклад^ сфері енергетики. Рівне 
щороку витрачає на енергоресурси 
близько 100 млн грн. А завдяки  
програмам енергоефективностіза 
три-чотири роки місто економи
тиме до 30% цих коштів.

— За д есят ь  р оків  у Р івн ом у  всі 
п ер еся д у ть на вел о си п ед и , т р о 
лей буси  чи на власн і авто?

—  Н асам перед т ранспорт у 
місті має бути безпечним, ком
фортним та екологічним. Зви
чайно, ставитимемо акцент на 
т ролейбусах, я к і й екологічно  
безпечні, і зручні для рівнян. Окрім 
того, технології йдуть вперед, і у 
місті з ’являється все більше елек-

Сергій Гемберг

тромобілів, а тому облаштову- 
ватимемо мережу муніципальних 
підзарядних станцій, стоянки для 
таких авто. А т акож  передба
чаємо створення муніципального 
прокату велосипедів, будівництво 
велодоріжок. Хочемо, аби у центрі 
міста люди більше ходили пішки, 
їздили на велосипедах, користува
лися громадським транспортом і 
найменше — приватними авто.

— Гром адськи й  тран спорт буде 
ком ун альн и м  чи приватним ?

—  Муніципальний транспорт 
м ає бути міською  монополією, 
забезпечуючи потреби і комфорт 
мешканців. Але можливе поєднан
ня комунального та приватного 
транспорту. Приватним переві
зникам потрібно дати шанс по
кращити свою базу. Добре було б, 
якби маршрутки замінили велики
ми автобусами.

— П р оект стр атегічн ого р о зв и 
тку, яки й  вж е є на сайті ваш ого 
управління, передбачає розр обку 
бренду та логоти п у Р івн ого . А що 
не так  з  ти м и , щ о вж е  створи ли  
д ва  роки том у?

—  Брендування — робота, яка 
не м ає кінцевого статусу. Н а
малювати логотип — це ще не 
зробити справу. Потрібно розу
міти, що вкладено у цей логотип:

нас вижко портпюии/пи зі 
Штатами. Найближчим для нас 
містом є, як на мене, Люблін, 
наше місто-партнер. 10 15 років 
тому, коли Польща увійшла до 
(■'вросоюіу, ноно почало активно 
розвиватися. За допомогою ко 
ишіін Люблін повністю перс 
завант ажився. Тепер це місто, 
яке збільшує кількість населення, 
де навчається більше ста тисяч 
студентів, місто, яке повністю 
оновило свою інфраструктуру, 
де побудували аеропорт, що має 
по п'ять рейсів на день. Програму, 
яку вони стратегували на сім 
років, було виконано за три роки. 
1 тепер у  Любліні думають, як ще 
збільшити можливості, аби залу
чити інвесторів. Великий внесок 
там було зроблено у написання 
грантових проектів, бо міський 
бюджет є фінансово обмеженим. 
Тепер експерти з Л юбліна н а 
вчають нас, як шукати зовнішні 
інвестиції.

—  Р ів н е  не з м о ж е  о т р и м а т и  
т а к у  ж  д о п о м о гу  в ід  Є С , я к щ о  
У кр аїн а не стан е ч л ен ом  Є в р о - 
со ю зу . Т о  чи в д а с т ь с я  д о ся гт и  
р езультатів  Л ю блін а б ез європ ей 
ськ и х  кош тів?

—  У нас своя історія, і ми йде
мо своїм шляхом. Зважаючи, що 
входимо у нестабільний виборчий 
період, важ ко спрогнозувати все 
на сто відсотків. Маємо робити 
наші стратегічні цілі, опираючись 
на бюджет нашого міста та дер
жавний бюджет. Ми, до прикладу, 
пишемо проекти регіонального  
розвитку разом з обласною владою  
(як на будівництво спорткомплек
су на М акарова, реконструкцію  
«Авангарду»), І все-таки не по
трібно відкидати велику допомогу 
ЄС у вигляді грантів. За останні 
три місяці три проекти ми уж е  
написали, два з них — у партнер
стві з Любліном.

— Б іл ьш и й  ак ц ен т ви  ро би те 
на р о з в и т о к  м а л о г о  т а  с е р е д 
н ьо го  б ізн есу  в Р івн о м у . П оя ву

Якщо бізнесу буде вигідно заЬрати 
заводи з Польщі і перевезти їх в 
Україну, звичайно, ми будемо все 
робити, щоб інвестори т акож  
прийшли до нас. побудувавши, 
нанрикпад, підп/ик мі ниш легкої 
промисловості. Л/ісвійнавідллкуі 
інвесторів, ч тому капіт альні 
інвестиції вони бояться робити. 
Саме тому ми акцентуємо на 
розвит ку л ю д ськ о го  капіт алу  
та інтелектуальної економіки — 
1Т-сфери у першу чергу.

У Р ів н ом у  в ж е  ст в о р ен о  
IT-кластер, який об'єднав більше 
тисячі спеціалістів у цій сфері. 
Вони мают ь великі заробіт ні 
плати і витрачають у  Рівному 
свої гроші. Окрім того, ми робимо 
ставку на креативну економіку, де 
основним капіталом є інтелект. 
Рівне уж е має п ’ять стартапів 
загальнонаціонального масштабу, 
зокрема, хлопці та дівчата шиють 
одяг для м олоді (Urban Planet, 
Stuff, Escape). Це лише початок, 
але Рівне може стати столицею 
молодіжної моди.

— Т о р ік  Р ів н е  о т р и м а л о  1 0 5  
млн д олар ів  ін вести ц ій . М о ж л и 
во , ц ього  року було більш е, і що 
п р огн озуєте на наступний?

—  Інвестиції були приблизно на 
тому ж  рівні. Наступного року  
у зв'язку з виборами буде період 
паузи, тому наше завдання — під
готуватися і зробити правильні 
пропозиції для інвесторів, аби у 
період політичної стабільності 
здійснит и прорив. П ропозиції 
будуть стосуватися не тільки 
самого міста, а й наближених  
територій. Бо створити потужні 
підприємства на території Рівно
го неможливо — немає відповідних 
земельних ділянок.

—  Р івн е  м о ж е п овн оц ін н о р о з
в и в а т и с я , не р о зш и р и вш и  с в о ї 
м еж і і не о б ’єдн авш и сь із  сусідн і
ми селам и ?

—  Звичайно, завдяки об’єднанню 
розвиток був би значно прості
шим. Бо навіт ь інвест орів, у

ми сгпиирюсми шо кураторством 
за к о р д о н н и х  ек сп ер т ів . Ми 
провели більше десятка робочих 
груп, на яких визначили слабкі та 
сильні сторони міста, а також  
пріоритети розвитку.

У проекті стр атегії є плани, 
а л е  и о м а с  к л ю ч і в  д о  ї х н ь о ї  
р е а л іза ц ії . Х т о  в и р іш у в а т и м е , 
яким чином , наприклад, зр оби ти  
Р івн е ком ф ортним ?

—  Перший р озд іл  ст рат егії 
р о з п о в ід а є  п ро Р ів н е , т ак  
би мовити, показує характ ер  
міста. Будь-якій людині, яка б  
захот іла почитати стратегію, 
має бути зрозумілим наше місто 
та план, в ідп ов ідн о до  якого  
воно рухат имет ься вп родовж  
10 р о к ів . Ч іт кі з а в д а н н я  з 
термінами виконання та сумами 
будуть у частині стратегії, яку 
формуватимемо уж е не на десять, 
а на три роки.

—  С кільки  потр ібн о витратити 
на р еал ізац ію  стр атегії і ск ільки  
в ж е  витратили?

—  Щ одо суми, пот рібної на 
реалізац ію , то наразі вона ще 
невідома. На рік наше управління 
м ає 2 0 0  тис. грн, з а  я к і ми 
п р о в о д и м о  т а к о ж  ф орум и  
та обговор ен н я . Як на м ене, 
200 тисяч -  це невелика сума.

—  С тр атегії ще н ем ає, але м істо  
в ж е , м о ж л и во , щ ось п очало в и 
к он у вати , не ч ек аю ч и  оф іційн о 
затвер д ж ен и х план ів?

—  Так. До прикладу, на першому 
поверсі будівлі на Лєрмонтова, 6, 
де розташовано і наше управління, 
завершуємо ремонт «Майстерні 
міста», яка стане місцем інте
лект уальної праці урбаніст ів, 
архітекторів, 1Т-спеціалістів. Це 
показовий стратегічний проект, 
який діятиме. У Рівного великий 
потенціал і потужна громада, яку 
потрібно залучати і яка є нашим 
внутрішнім інвестором, допомага
тиме у розвитку міста і грошима, 
і волонтерською діяльністю.

Алла САДОВНИК.


